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اقتصادی 6

گروه اقتصادی-  بندر راهبردی شهید رجایی یکی از ۷۱ فعال و در 
عین حال بزرگ ترین بندر تجاری کشور است که از دهه ۶۰ تاکنون 
پذیرای میلیاردها تنُ کالای ترانزیتی، صادراتی و وارداتی به داخل 
و خارج از کشــور بوده و امروز هم توانسته از تحریم های ظالمانه 

آمریکا عبور کند.
قرارگرفتن در دهانه ورودی خلیج فارس و تنگه هرمز، بهره مندی از 
تجهیزات مدرن، اتصال به شبکه بین المللی ریلی، امکان واگذاری 
زمین و دیگر امکانات به ســرمایه گذاران بخش خصوصی و ده ها 
مزیت دیگر موجب شده تا بندر شهید رجایی بندرعباس به یکی از 

موفق ترین سازمان های بندری در خاورمیانه تبدیل شود.
دراین شــرایط سخت کرونا و تحریم همچنان پرچم بندر شهید 
رجایی در زمینه صادرات و واردات بالاســت و همواره خبرهای 
خوبی از آن شنیده می شود تا مردم در زمینه کالاهای اساسی و مواد 

اولیه وتجهیزات دغدغه ای نداشته باشند.
از طرفی تحریم های بین المللی و شیوع ویروس کرونا مانع از توسعه 
زیرساخت های بندری در مجتمع بندری شهید رجایی نشد و دولت 
دوازدهم در آخرین ماه های فعالیت خود توانست با ایجاد یک پست 
اسکله و افزودن ۳۱ هکتار به پسکرانه این بندر، حلقه تحریم را در 
صنعت دریایی و بندری بشکند که نشان از توسعه شتابان بزرگترین 

بندرتجاری و کانتینری دارد.
طرح های مهم دریایی و بندری در شرایط سخت آغاز شد

مدیرعامل ســازمان بنادر و دریانوردی تیرماه امســال درمراسم 
بهره برداری از الحاق ۳۱ هکتار پســکرانه در اسکله شهید رجایی 
به اهمیت این طرح ها، سهولت صادرات و توسعه سرمایه گذاری 
اشاره کرد و گفت: افتتاح این طرح های بزرگ و مهم دریایی و بندری 
در شرایطی است که کشور با سخت ترین تحریم ها و شیوع ویروس 

کرونا روبرو است.
محمد راستاد با بیان اینکه امروز ۳۱ هکتار پسکرانه در اسکله شهید 
رجایی وجود دارد که امکان پهلوگیری کشتی ها تا ظرفیت ۱۸ هزار 
و TEU ۴۰۰ را دارد، افزود: ناوگان کشتیرانی کانتینری امروز به دنبال 
استفاده از کشتی های بزرگ است، لذا بنادری در گردونه کشتی های 
کانتینری قرار می گیرند که قابلیت پذیرش کشتی های بزرگ را داشته 

باشند.
وی بــا بیان اینکه اعماق کانال های ورودی بنادر افزایش پیدا کرده 

است، گفت: سه پست اســکله نفتی برای پهلودهی کشتی های 
نفتکش در بندر شــهید رجایی به بهره برداری رســید که موجب 

تسهیل صادرات نفتی خواهد شد.
از طرفی تدوین استراتژی و ایجاد مراکز صنعتی و سرمایه گذاری 
حوزه نفتی در حاشیه دریای عمان و خلیج فارس از اصول پدافند 
غیرعامل کشور خواهد بود که تعالی کشور در مسیر توسعه دریا 
محور را ســبب می شود، موضوعی که در سال های اخیر از سوی 
دولت مردان و صاحب نظــران اقتصادی مورد توجه و تاکید قرار 

گرفته اقتصاد دریامحور است.
محمدرضا اله یار، معاون مهندسی و توسعه امور زیربنایی سازمان 
بنادر و دریانوردی نیز ۲۶تیرماه امسال گفت: تجهیز و بهره برداری از 
اسکله های نفتی بندر شهیدرجایی سالانه ۲۶میلیون تن به ظرفیت 

نفتی این بندر اضافه می کند.
مدیرمنطقــه ویژه اقتصادی بندر شــهید رجایــی نیز در اهمیت 
بهره برداری از سه پست اسکله نفتی در بندرخلیج فارس نیز گفت: 
با بهره برداری از این اســکله ها که از نوع شمع و عرشه و با امکان 
پهلوگیری شناورهای نفتکش ۱۰۰ هزار تنی است، زیرساخت لازم 
برای صادرات سالانه ۳۴ میلیون تن فرآورده های نفتی شامل بنزین، 
گازوییل، نفتا، میعانات گازی، نفت کوره و سوخت شناورها فراهم 
می شود و ظرفیت صادرات فرآورده های نفتی از بندر شهید رجایی 

۳۰ درصد افزایش پیدا می کند.
به گفته محمدی کرجی ران، این اسکله های نفتی به طول یک هزار 
و ۳۰۰ متر، ۸۵۰ متر عرشه و ۱۶ متر عمق در ضلع شرقی حوضچه  
بندر شــهید رجایی واقع شده که ساخت آن ها با قابلیت پذیرش 

شناورهای بزرگ نفتی با اتکا بر توان داخلی صورت گرفته است.
وی ادامه داد: امروز خوشبختانه در بنادر استان هرمزگان برای انواع 
کالاها و کشــتی ها، اسکله و پایانه های مخصوص وجود دارد که 
قابلیت خدمات دهی دارند و در سه سال اخیر و با وجود تحریم های 
سخت، سازمان بنادر و دریانوردی به ویژه بنادر هرمزگان توانسته در 

تخلیه و بارگیری کالا عملکرد مناسبی داشته باشد.
اثبات ناکارآمدی تحریم ها با بومی سازی دانش بندری

در راســتای تأثیر توسعه بندر شــهید رجایی و عوامل مؤثر بر آن 
در توســعه تجاری کشــور« یکی از موضوعات مهم و جدی که 
برای مدیران ســازمان بنادر و دریانوردی کشور و استان هرمزگان 

حائزاهمیت می باشد و تلاش های زیادی تاکنون صورت گرفته، 
»بررســی روند پیشرفت فاز سوم طرح توسعه بندر شهید رجایی 
است که بهره برداری از یک پست اسکله و ۳۱هکتار بارانداز پایانه 
کانتینری بندرشــهید رجایی و همچنین سه پست اسکله نفتی در 
بندر خلیج فارس در ۲۴ تیرماه سال ۱۴۰۰ و آیین بهره برداری از ۱۶ 
طرح زیربنایی سازمان بنادر کشور در همین راستا صورت گرفت.

مرحله سوم طرح توسعه بندر شهیدرجایی و سه پست اسکله نفتی، 
۲ مگاپروژه توســعه ای هستند که در قالب طرح های سال جهش 

تولید برای سازمان بنادر و دریانوردی تعریف شده است.
مدیــرکل بنادر و دریانوردی هرمزگان گفت: مرحله ســوم طرح 
توسعه بندر شهید رجایی شامل احداث سه پست اسکله به طول 
۱۴۰۰ متر است که امکان پهلوگیری شناورها با ظرفیت ۱۸ هزار و 
TEU ۴۰۰  را فراهم می کند و از سویی جایگاه بندر شهید رجایی 

را در رقابت با سایر بنادر منطقه ارتقا خواهد داد.
علیرضا محمدی کرجی ران در گفت وگو با ایرنا اظهارداشت: طرح 
توســعه بندر شــهید رجایی چه در بحث طراحی و چه در حوزه 
ساخت کاملاً به شکل بومی و با تکیه بر توان داخلی درحال انجام 

است.
وی ادامه داد: با اجرای کامل مرحله ســوم طرح توسعه بندرشهید 
رجایی؛ ظرفیت اسمی تخلیه و بارگیری ترمینال کانتینری بندرشهید 

رجایی از ۳.۶  به ۸.۴ میلیون TEU افزایش پیدا می کند.
وی با بیان اینکه بهره گیری از این تجهیزات کمک می کند تا عملیات 
جابه جایی انواع کالای نفتی و غیرنفتی در بزرگترین بندر تجاری 
کشور بدون کوچک ترین آسیبی انجام شود، تصریح کرد: سازمان 
بنادر و دریانوردی تجهیزات و شــناورهای مورد نیاز کشور را به 
سازندگان داخلی سفارش داده است که این امر ضمن باعث فعال 

شدن بیش از پیش صنایع دریایی کشور می شود.
فراموش نکنیم که بندر شهید رجایی به عنوان بزرگ ترین، فعال ترین 
و مدرن ترین بندر کشــور به دلیل قرارگیری در نقطه اتصال مسیر 
دریایی کریدور جنوب به شمال به مسیرهای جاده ای و ریلی کشور، 
نقشی کلیدی را در راستای برقراری ارتباط کشورهای آسیای جنوب 
شرقی و اروپا برای این بندر رقم زده است، لذا تجهیز و توسعه این 
بندر به همراه توسعه زیرساخت های حمل و نقل کالاهای ترانزیتی، 

نقش مهمی در توسعه صنعت ترانزیت کشور ایفا می کند.

"تبدیل بنادر ایران به بنادر نســل سوم" نیز موضوع بسیار مهمی 
اســت که از دی ماه سال گذشــته محمد اسلامی امروز )وزیر راه 
و شهرســازی( در مراسم امضای تفاهم نامه همکاری بین سازمان 
بنادر و دریانوردی، یک شرکت چینی و چند شرکت داخلی برای 
سرمایه گذاری در اراضی ۲ هزار و ۴۰۰ هکتاری بندر شهید رجایی 
بــه ارزش ۱۰۰ هزار میلیارد ریال و ۸۰۰ میلیون یورو، بر آن تاکید 
داشت و یکی از ابعاد اهمیت سرمایه گذاری ها در اراضی پس کرانه 

شهید رجایی را ایجاد ۲۰ هزار اشتغال عنوان کرد.
وی ســرمایه گذاری در اراضی پس کرانه بندر شــهیدرجایی را 
در پنج حوزه از جمله ســاخت کانتینر، ایجاد کارخانجات روی، 
سرب و منگنز، احداث کارخانه های تولید لوازم خانگی و ایجاد 
پالایشگاه برشمرد و معتقد بود: با تبدیل بنادر شهید رجایی و سایر 
بنادر کشور به بنادر نسل سوم سهم بازار ایران در قیمت تمام شده 
کالاها کاهش یافته و در عین حال با ایجاد جذابیت های اقتصادی 
و تجــاری وو همچنین ایجاد ظرفیت تولیــد بار در بنادر و ایجاد 
صنایع و ظرفیت های فناوری مواد کمک به افزایش قدرت ترانزیت 

خواهد بود.
مشارکت بنادر کشور در تحقق بهره وری اقتصادی

پس از روی کار آمدن دولت سیزدهم نخستین مقصد نماینده وزارت 
راه وشهری بازدید از مرحله سوم طرح توسعه بندر شهید رجایی 
بود که نشان از اهمیت توسعه ظرفیت های بندری و دریایی دارد و 
از طرفی با تعریف ساز وکارهای جدید برای سرعت بخشیدن به 
توسعه زیرساخت های آن، این بندر راهبردی در بندرعباس همچنان 

به عنوان سرآمد بندرهای کشور خواهد درخشید.
سید حسین میرشــفیع، در بازدید ۱۱ شهریور خود از بندرشهید 
رجایی به اهمیت فرمان ۱۰ ماده ای وزیر راه و شهرسازی اشاره کرد 
و اظهارداشت: در راستای توسعه صادرات بیشتر و همچنین برای 

جذب تزانزیت و استفاده مناسب از ظرفیت های دریایی نیازمند 
بازاریابی علمی و فعال هستیم.  وی با اشاره به وجود ظرفیت های 
مناسب توســعه در بنادر کشور، بیان کرد: یکی از کارهایی که در 
راستای بهره وری بالاتر از این ظرفیت ها می توان انجام داد هم پوشانی 
ظرفیت بنادر است؛ براین اساس برای بهره وری اقتصادی نیازمند 

مشارکت همه بنادر هستیم.
استفاده بنادر کشور از تجربیات بندر شهید رجایی

نماینده ویژه وزیر راه و شهرسازی همچنین به اهمیت مرحله سوم 
طرح توسعه بندرشهید رجایی و انتقال تجربه این پروژه راهبردی 
توسط متخصصان داخلی به سایر بنادر تاکید کرد و ابرازداشت: 
یک زمانی ساختن مرحله سوم بندرشهید رجایی برای ما یک رویا 
بود اما امروز به راحتی و با اعتماد به نفس کامل می توان طرح هایی 
مانند مرحله سوم طرح توسعه بندر شهید رجایی را در بنادر دیگر 
کشور عملیاتی نمود. میرشفیع اضافه کرد: خوشبختانه با وجود 
تجربیات مشاوران و ظرفیت پیمانکاران و مهم تر از همه اعتماد 
به نفس متخصصان این طرح، می توان از تجربه پروژه بندرشهید 
رجایی در سایر بنادر استان هرمزگان و کشور نیز استفاده کرد.بندر 
راهبردی شهید رجایی در ۲۳ کیلومتری غرب بندرعباس مرکز 
استان هرمزگان و در شمال جزیره قشم و تنگه هرمز واقع شده که 
با داشتن روابط دریایی و مبادله کالا با ۸۰ بندر شاخص بین المللی 
به عنوان بزرگتریــن بندرتجاری و کانتینری و همچنین دروازه 
طلایی اقتصاد ایران مطرح است و سهم ۵۰ درصدی از تجارت 
ایران را به خود اختصاص داده است.این بندرکانتینری با داشتن 
ظرفیت های مختلفی همچون پایانه نفتی، کانتینری، کالاهای فله، 
جرثقیل های بزرگ ریلی و زرافه ای، اتصال به راه آهن سراسری 
و اراضی پشتیبانی نقش حیاتی برای اقتصاد دریا محور در کشور 

ایفا می کند.

     بندر شهید رجایی به عنوان گل سرسبد بنادر کشور و دروازه طلایی ایران در سال های اخیرتوسعه آن حرکت رو به شتابان توسعه را در پیش گرفته و تجربه این بندر می تواند 
الگویی برای سایر بنادر کشور باشد.

تجربه توسعه بندر شهید رجایی هرمزگان
 برای سایر بنادر کشور
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  گــروه اقتصادی -   رییس بهره برداری شــرکت 
گاز هرمــزگان گفت: در حال حاضر بیش از یکهزار 
و ۴۰۰ علمک گاز در منازل شــهر بندرخمیر نصب 

شده است.
محمدعلی محمدعلیــزاده در دیدار با معاون برنامه 
ریزی و هماهنگــی امور عمرانی فرمانداری خمیر 
افزود: با این وجود فقط حدود ۱۵۰ مشترک در شهر 
خمیر اقدام به خرید انشــعاب گاز کرده اند که این 
مقدار نسبت به علمک های نصب شده مقدار خیلی 

کم است.
وی همچنین از اجرای ۷۰ کیلومتر لوله کشــی گاز 
در شــهر بندرخمیر خبر داد. رییــس بهره برداری 
شرکت گاز هرمزگان اظهار داشت: استقبال از پروژه 
گازرســانی در استان خوب نیست و متاسفانه مردم 
هنوز به این باور نرسیده اند که از چه نعمتی برخوردار 

هستیم.
محمدعلیــزاده با بیان اینکه در راســتای کمک به 
شــهروندان جهت تسهیل در اشــتراک پذیری گاز 
اقدام به اعطای وام به متقاضان شــده است ، افزود: 
با همکاری و هماهنگی بــا بانک های عامل زمینه 
اعطــای وام به متقاضیان بــه مبلغ ۱۰۰میلیون ریال 

فراهم شده است.
وی افزود: این وام در راســتای کمک به شهروندان 
جهت تســهیل در اشتراک پذیری گاز پرداخت می 
شــود و بازپرداخت این تســهیلات سه تا پنج ساله 

است.
رییس بهره برداری شرکت گان هرمزگان یادآورشد: 
در آینــده نزدیک ارائه ســیلندرهای گاز به تدریج 
کاهش یافته و دسترســی به گاز فقط از طریق شبکه 

گازرسانی انجام خواهد شد.
 ضرورت فرهنگ سازی و اطلاع رسانی در زمینه 

گازکشی به منازل
معاون برنامه ریزی و هماهنگی امور عمرانی فرماندار 
شهرستان بندرخمیر نیز در این نشست با بیان اینکه 
بهره مندی از نعمت گلز حق مردم شهرســتان است 
گفت: مردم زمانی دغدغه نبود گاز را داشــتند و در 
شان مردم نیســت که با وجود داشتن چنین نعمتی 

سیلندرهای گاز را حمل کنند.
مهــدی صابری از مردم خواســت باتوجه به حجم 
سرمایه گذاری و اقدام های که برای گازرسانی انجام 
شده، در زمینه اتصال منازل خود به شبکه گازرسانی 

همکاری و مشارکت بیشتری داشته باشند.

وی همچنین یادآورشد: بر اساس گزارش ها، میزان 
حوادثی که به واســطه سیلندرهای گاز رخ می دهد، 

بسیار بیشتر از حوادث گاز خانگی است.
معاون فرماندار بندرخمیر همچنین با اشاره به شرایط 
پرداخت تسهیلات بانکی نیز تصریح کرد: پرداخت 
تسهیلات کم بهره جهت گازکشی ساختمان ابتکار 
مناسبی به منظور تشویق مردم بویژه افراد کم درآمد به 

سمت فرهنگ استفاده از گاز شهری است.
صابری ادامه داد: باید به آن توجه شود این هست که 
بانک های عامل نیز شرایط دریافت تسهیلات بانکی 

را آسان تر و روند پرداخت وام را سرعت بخشند.
معاون فرماندار در ادامه بر ضرورت فرهنگ سازی 

و اطلاع رسانی در این زمینه تاکید کرد.

رییس بهره برداری شرکت گاز هرمزگان:

بیش از 1400 علمک گاز در شهر بندرخمیر نصب شده است

گروه اقتصادی -  وزیر جهاد کشاورزی 
با اشــاره به مشــکل تامین ارز بخشی از 
کالاهای رســوبی در گمرکات گفت: با 
پیگیری های انجام شده     مشکل ارز این 

کالاها برطرف می شود.
ســید جواد ســاداتی نژاد درباره ذخیره 
کالاهای اساسی در کشور افزود: با دستور 

رئیس جمهور و همکاری بانک مرکزی 
تلاش کردیم که ذخایر راهبردی را به حد 
مناسب برسانیم تا مشکلی در زمینه تأمین 

کالاهای اساسی نداشته باشیم.
ساداتی نژاد درباره موضوع برنج هم گفت: 
از روز شنبه تزریق برنج خارجی به بازار 
شروع شده و قطعاً در حوزه برنج خارجی 

و قیمت آن شرایط را به صورت مناسب 
نگه خواهیم داشت؛ در برنج ایرانی به دلیل 
خشکسالی امسال کاهش تولید داشتیم که 
موجب شــده نوسان در قیمت به وجود 
بیایــد، ولی قطعاً در حوزه برنج خارجی 
بــه اندازه کفایت ذخایر برنج وجود دارد 
و شرکت بازرگانی دولتی هم از روز شنبه 
توزیع را در بازار شروع کرده است و این 

کار را برای تنظیم بازار ادامه خواهیم داد.
وی درباره گندم هم افزود: امسال به دلیل 
خشکسالی کاهش تولید گندم داشتیم که 
تأمین و خرید آن را انجام دادیم و مشکلی 
هم تــا پایان ســال در خصوص گندم 

نخواهیم داشت.
وزیر جهاد کشــاورزی درباره موضوع 
نهاده های دامی و مرغ هم خاطرنشــان 
کــرد: در حال حاضر بــا کمک وزارت 
راه و شهرســازی، رسوب های گمرک 
را ترخیص می کنیــم و روند نهاده ها و 
تاخیرهایی که در سامانه بازارگاه وجود 
داشته را با تأمین نهاده کاهش می دهیم و 
تــلاش می کنیم از مهر به بعد این روند و 
تأخیر به حداقل ممکن برسد و مرغداران 

با خیال آسوده تولید را انجام دهند.
وی گفــت: اعتقاد داریم کــه بازار، بازار 

رســانی و تنظیــم بازار به دســت خود 
تشکل ها باید صورت بگیرد و حتماً در 
سیاســت گذاری ها، تصمیم گیری ها و 

تنظیم بازار از آن ها استفاده خواهیم کرد.
ساداتی نژاد درباره قیمت گوشت قرمز هم 
افزود: تمهیداتی را درباره تأمین گوشت 
قرمز و خرید دام های داخلی با شــرکت 
پشتیبانی امور دام داریم که بزودی اعلام 

خواهیم کرد.
وزیر جهاد کشــاورزی دربــاره میزان 
رســوب کالاهای اساسی در گمرکات 
و بنــادر گفت: در حــال حاضر یک و 
نیم میلیون تن رســوب کالا داریم که با 
کمک وزارت راه و شهرسازی و سازمان 
راهداری اقدام به ترخیص کردیم و یک 
بخشی از این کالاهای رسوبی، کالاهایی 
بودند که مشــکل تأمین ارز داشتند که با 
تصمیمی که در دولت گرفته شد راه تأمین 
ارز آن ها باز شــده و از روز چهارشــنبه 
)امروز( با پیگیری وزارتخانه مشکل ارز 
آن ها هم بر طرف خواهد شد؛ این کالاها 
شامل کالاهای اساسی، نهاده های دامی ، 
کنجاله سویا، ذرت و جو بوده است که با 
تخصیص ارزی که انجام گرفته این روند 

تسریع خواهد شد.

وزیر جهاد کشاورزی:

مشکل تامین ارز کالاهای رسوبی
 رفع می شود 

گــروه اقتصــادی - دبیــر انجمن 
واردکنندگان خودرو اظهار داشت: طرح 
مجلس در صورت تصویب می تواند به 
خوبی بازار خــودرو را تحت تاثیر قرار 
دهد، بازار خــودرو را از انحصار مطلق 
خارج کند و قیمت را برای مردم کاهش 
دهد. حتی تا ۲۵ درصد ممکن است روی 

قیمت خودرو تاثیرگذار باشد.
مهدی دادفر در مورد مصوبه کمیســیون 
صنایع مجلس در مورد آزادسازی واردات 
خودرو اظهار کــرد: این مصوبه یکی از 
مترقی تریــن و مردمی تریــن مصوبات 
مجلس شورای اسلامی است که می تواند 
التهابــات و زخم های بــازار خودرو را 
تســکین ببخشــد. این طرح واردات را 
برای همه به رسمیت شناخته و انحصار 
قائل نشده است، از طرف دیگر ذکر شده 
است که هیچ تعهد ارزی جدیدی برای 
دولت ایجاد نکند. واردات را با استفاده از 
منابع ارزی خارج از کشور هم به رسمیت 
می شناسد، در واقع از واردات بدون انتقال 
ارز یاد شده که می تواند منشا خارجی یا 

داخلی داشته باشد.
وی افزود: واردات بدون انتقال ارز یعنی 
بانک مرکزی برای این کار ارز تخصیص 
نمی دهد، ارز برای خود واردکننده است 
یا واردکننده آن را تهیه می کند، می توان از 
ارزهایی که افراد در خانه انباشته کرده اند 

نیز استفاده کرد. بنابر اطلاعات و آمارها 
نزدیک به ۲۵ تا ۳۰ میلیارد دلار ارز دست 
مردم است. یکی از هنرهای مجلس و هنر 
باید این باشــد که بتواند این ارزها را در 

گردش اقتصادی به کار بگیرد.
دادفــر اضافه کرد: طبق این طرح در ازای 
صادرات صنایع نیروی محرکه، خودرو 
و کالاهــای مربوط به صنایع خودرو هم 
می تــوان واردات خودرو داشــت. این 
موضوع واردکنندگان را تشویق می کند 
که یا ارزهای دپو شده را به کار بیاندازند و 
یا صادرات انجام دهند. این طرح می تواند 
به خوبی بازار خودرو را تحت تاثیر قرار 
دهد، بازار خــودرو را از انحصار مطلق 
خارج کند و قیمت را برای مردم کاهش 
دهد. حتی تا ۲۵ درصد ممکن است روی 

قیمت خودرو تاثیرگذار باشد.
وی در ادامه تصریح کرد: نکته مهمی که 
در این طرح به آن اشــاره شده این است 
که واردات خودروهای کارکرده تا ســه 
سال ساخت آزاد شود، حتی خودروهایی 
که سه سال قبل تولید شده اند ولی صفر 
کیلومتر هستند را می توان وارد کرد. این 
آرزویی که برای ایرانی ها وجود داشت که 
بتواننــد خودروهای خوب و برند دنیا را 
ســوار شوند با این بند قابل تحقق است 
چراکه می تــوان خودروهای خوبی را با 
قیمت مناسبی وارد کرد. به نظر می رسد 

که این طرح به وضعیت اقتصادی مردم 
توجه داشته است.

دبیر انجمن واردکنندگان خودرو با انتقاد 
از تبصره ۲ این طرح گفت: ایراد این طرح 
مربوط به تبصره ۲ اســت که می گوید: 
»سقف خودروهای مجاز وارداتی هر ۶ 
ماه یک بار توسط شورای رقابت بر اساس 
میزان کمبود عرضه تعیین می شود.« این 
شرط بسیار بد است. تجربه نشان می دهد 
که شورای رقابت در هر حوزه ای که وارد 
شده به خصوص در حوزه خودرو، جز به 
هم زدن نظم ذاتی بازار کار دیگری نکرده 
است. می توان به جای سپردن به شورای 
رقابت، فرمولی تعیین کرد تا از تفسیرپذیر 
بودن قانون هم جلوگیری شــود. قانون 
بالادســتی می گوید تا ســال ۱۴۰۴ به ۳ 
میلیون تولید خودرو برسیم، طبق قوانین 
بالادســتی ۱۰ درصد تولید باید واردات 
باشــد می توان بر حسب همین موضوع 

برنامه ریزی کرد.
وی افــزود: در ماده مربوط به واردات در 
مقابل صادرات گفته شده: »هر شخص 
حقیقــی و حقوقــی می تواند بــه ازای 
صــادرات خودرو یا قطعــات خودو یا 
ســایر کالاها یا خدمات مرتبط به انواع 
صنایع نیرو محرکه و یا از طریق واردات 
بدون انتقــال ارز« می تواند خودرو وارد 
کند. بنابراین حتی اگر صادرات خودرو 
عملیاتی نباشد می توان از راه های دیگر 

استفاده کرد.
دادفر همچنین خاطرنشان کرد: بنابراین 
اگر این طرح به تصویب نهایی برسد به 
نفع مردم خواهد بود و امیدواریم پس از 
اصلاح تبصره ۲ به تصویب برســد. هر 
مجلس و دولتی که بتواند نظمی در بازار 
افسارگســیخته خودرو ایجاد کند که به 
نفع مصرف کننده باشد، یقینا بقیه مسائل 

صنعت کشور را هم می تواند حل کند.

دبیر انجمن واردکنندگان خودرو  :

احتمال کاهش 2۵ درصدی قیمت 
خودرو  با طرح جدید

اداره ثبت اسناد و املاک کیش


